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Új választásokat
sürget a KDNP

A KDNP szerint most az országot fenyegetõ leg-
nagyobb veszély az, hogy a politikai agóniában lévõ
kormány még gyorsan megpróbálja a regionális
vízmûveket, ezen keresztül a vízkészletet, illetve az
állami erdõket privatizálni - jelentette ki Semjén
Zsolt, a Kereszténydemokrata Néppárt elnöke,
frakcióvezetõje Szegeden, a KDNP székházának
avatásán.

„Gyurcsány Ferenc semmitõl sem riad vissza, hogy még
néhány hónappal meghosszabbítsa politikai ámokfutását.
Az a probléma, hogy ez nem old meg semmit, és minden
hét, minden hónap veszteség az ország számára, amivel
eltolódik az új parlamenti választások kiírása” – tette
hozzá. Hazánk válságos helyzetben van, akár a
munkanélküliség, akár az államadóság mértékét
tekintve Semjén szerint, aki arra hívta fel a figyel-
met, hogy a Kádár-rendszer összesen 21 milliárd
dollár államadóságot halmozott fel, addig a
Gyurcsány-kormány további 25 milliárdot. „Ezt
Gyurcsány úgy csinálta, hogy közben eltüntette az álla-
mi vagyont” – fogalmazott.

Folytatás 2. oldalon
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Béketelepiek
a város peremén
Szegeden, a Béketelep lakóit – ahol rendszeresen
tart fogadó órát Nógrádi Zoltán országgyûlési kép-
viselõ – rendkívül foglalkoztatja a helyi tömegközle-
kedés tervezett átalakítása. A Volán fenntartaná a
buszjáratokat, ám más tervek hátrányokat okozná-
nak a város szélén élõknek.

Legutóbb, szeptember 17-i fórumán is szóba
került ez a téma, a helyiek ugyanis attól tartanak,
hogy a tömegközlekedés átszervezése révén jófor-
mán elvágnák õket Szeged belvárosától. Az
ügyben már tájékozódott Nógrádi Zoltán is, aki
Szeri Istvántól, a Tisza Volán Zrt. vezérigazgató-
jától megtudta, hogy a volántársaság a szolgáltató,
de az ellátásért Szeged Megyei Jogú Város Önkor-
mányzata felel, akár a nyomvonalat, akár a menet-
rendet illetõen. A volántársaság elfogadhatónak
tartja, hogy a Mars térig történõ buszközlekedés
fennmaradjon a Béketelepiek számára.
Nógrádi Zoltán országgyûlési képviselõ lapunk-
nak kifejtette, hogy ezúton is arra kéri Lauer
Istvánt, a körzet MSZP-s képviselõjét, ne hagyja,
hogy a béketelepiek a perifériára szoruljanak,
hiszen fontos, hogy megfelelõ tömegközlekedés
álljon az ott lakók rendelkezésére.

Szegeden zöldségakciókkal is segítik
a lakosokat, így többek között a
dorozsmaiakat is – tudtuk meg
Mihálffy Bélától. Nógrádi Zoltán,
Mórahalom polgármestere, ország-
gyûlési képviselõ szervezi ezeket a
rendszeres akciókat, melyek
keretében például a multiktól vissza-
maradt, ám még jó minõségû ter-
mékeket kapják meg a rászorulók.

„Szoktunk kapni zöldségeket, mint
például paprikát, paradicsomot, vagy
éppen uborkát, illetve sütõtököt is” –
mondta el lapunk kérdésére
Mihálffy Béla. „Tavaly például volt
olyan eset is, hogy kaptunk 20 láda
paradicsomot, ugyanennyi paprikát és uborkát, melyekbõl csomagokat állítottunk össze,
és ezután osztottuk szét” – tette hozzá. A zöldségekbõl kapnak többek között
nyugdíjasok és nagycsaládosok is. A cél az, hogy azokhoz kerüljenek ezek a
termékek, akiknek a legnagyobb szükségük van rá. Szeged több részén osz-
tanak zöldségeket az akciók keretében, melyek egész évben folyamatosan tar-
tanak. Fontos tudni, hogy csak jó minõségû áru kerül a lakosokhoz – hangsúlyozta
Mihálffy Béla. hi

Zöldségakciók
rászorulóknak

Új választásokat sürget a KDNP

A szocialisták receptje

„Ellenséget kell keresni, ha nincs,
akkor démonizáljunk valakit”

Folytatás az 1. oldalról.
Semjén Zsolt szerint az ország ezer sebbõl
vérzik, hiszen káosz van az egészségügyben,
az oktatásban, de a legtragikusabb a gaz-
dasági növekedés alacsony szintje,
miközben a környezõ országok „gyorsvonat
sebességgel húznak el Magyarország mel-
lett”.
A jelenlegi válságból a kisebbségi kor-
mányzás semmiképp nem tudja kivezetni
az országot a Kereszténydemokrata
Néppárt elnöke szerint. Semjén Zsolt kije-
lentését azzal indokolta, hogy két feltétele
lenne ugyanis ennek: a tényleges társadal-
mi támogatottság és a stabil parlamenti

többség, melyekkel a Gyurcsány-kormány
nem rendelkezik. „Egyetlen egy megoldás
van: az új választások kiírása” – hangsúlyoz-
ta.
Semjén arra hívta fel a figyelmet, hogy a
mostani kormány megpróbálja kiárusí-
tani a maradék állami vagyont, az ország
vízkészletét és az állami erdõk egy részét.
A kormány azt mondja, hogy a regionális
vízmûvek eladásáról van szó csupán, de ez
jóformán a vízkészlet feletti rendelkezést
jelenti valamilyen formában. A KDNP
legfontosabb feladatának most azt tartja,
hogy ezt megakadályozza, akár parla-
menti eszközökkel, akár közvetlenül a
néphez való fordulással. Mindemellett a

pártelnök szerint különbözõ ravasz tech-
nikákkal elkezdték az állami erdõk priva-
tizációjának elõkészítését is.
A Victor Hugo utcai KDNP székház ava-
tóján Kalmár Ferenc, a párt országos alel-
nöke, megyei elnök, szegedi frakció-
vezetõ elmondta, hogy hasonló mód-
szereket Szegeden is tapasztaltak. A KDNP
frakció egyik tagja hívta fel a közgyûlés
figyelmét arra, hogy a Ligetfürdõ 7 ter-
málkútját is el kívánta adni a szegedi
városvezetés egy befektetõnek. Késõbb az
említett kutak gépészeti berendezéseinek
privatizálása szerepelt a tervekben, ami
jóformán az eredeti szándékuk megvaló-
sulását jelenti. Varga Anna

A szocialista politikus szeptemberi erdélyi
szereplését elítéli a Fidesz, Balsai István
országgyûlési képviselõ a következõképp
fogalmazott: „Ezt a politikust el kell távolí-
tani az MSZP-bõl, hiszen Nyakó István démo-

nizálásra, hazugságokra és megfélemlítésre
buzdítja a választásokban részt vevõ pártak-
tivistákat.”
Az RMDSZ elnöke, Markó Béla a Duna
TV-nek azt nyilatkozta, hogy a magyar

politikusoktól nem kioktatást várnak, õk
ugyanis nem jobbra, vagy balra, hanem
elõre akarnak haladni.
„Hogyan érthetnék egyet azzal, hogy valaki
eljön, és azt tanácsolja, hogy itt kemény,
negatív kampányt kell folytatni? Mi nem
fogunk másokat támadni, nekünk van mit
mondani saját magunkról” – tette hozzá
Markó Béla.

- munkatársunktól -

„Ha szavazásra akarjuk bírni az embereket, ellenséget kell keresni, ha nincs, akkor démo-
nizáljunk valakit, mert ma már csak ettõl mennek el az emberek voksolni” – mondta
nagyváradi elõadásában Nyakó István, az MSZP szóvivõje, aki a Romániai Magyar
Demokrata Szövetség (RMDSZ) ifjúsági szervezete meghívásának tett eleget.
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Egy SZDSZ-es a Megegyezés mellett

Sándor Klára a Megegyezés oktatásra
vonatkozó részében azokat az irányelveket
és terveket látja, amit az SZDSZ két évvel
ezelõtti koalíciós programjában látni kívánt,
ezért támogatja. A Hírszerzõ internetes
portál információi szerint azonban az
SZDSZ Ügyvivõi Testületének (ÜT) tagjai
„kiakadtak” a politikusnõ nyilatkozatán,
mivel nem egyeztetett errõl, holott az ÜT
tanácskozása elõtt nyilatkozat embargót-ren-
deltek el a pártnál sajtóinformációk szerint.
Az ügyvivõk kifogásolták a Hírszerzõ szerint
azt is, hogy az egyeztetés nélküli nyilatkozat
nem érintette a pártnak a Gyurcsány dolgo-
zatával kapcsolatos távolságtartó álláspont-
ját.
Sándor Klárának a Megegyezés oktatásra
vonatkozó elképzeléseivel kapcsolatos po-
zitív nyilatkozata jól is jött a miniszterel-
nöknek. Gyurcsány Ferenc az ATV Egyenes
beszéd címû mûsorának vendégeként be-

szélt arról is, hogy ha megegyeznek a prog-
ramról az SZDSZ-szel, akkor lehet személyi
kérdésekrõl is egyeztetni. A szabaddemok-
raták ugyanis azt az álláspontot képviselték,
hogy szakértõi kormányra lenne szükség
hazánkban. Gyurcsány Ferenc az ATV
mûsorában elmondta, hogy az SZDSZ a
Megegyezés nem minden részére mondott
nemet, hiszen Sándor Klára pozitívan nyi-
latkozott az oktatási rendszert érintõ ter-
vekrõl. Az SZDSZ közleményében azonban
a Megegyezést egyenesen az „önellent-
mondás programjának” titulálta.
A parlament feloszlatásáról szeptember
közepi ülésén szavaztak a képviselõk, ám az
MDF indítványa nem szerzett többséget. Pár
nappal ezután az SZDSZ ügyvivõje,Gusztos
Péter már úgy nyilatkozott, hogy „taktikai
hiba volt a szakértõi kormány gondolata mellett
lecövekelni” – idézte az MTI-t a Magyar
Nemzet Online. H.I.

Sándor Klára egyet ért Gyurcsány Ferenccel

A Homokháti Kistérség öt településén élõ
szociális szakemberek vehetnek részt abban
a programban, melyre Üllés pályázott si-
kerrel. A több mint 8 és fél millió forintos
összköltségû képzés keretében a résztvevõk
120 órás tanfolyamon vesznek részt.

Még tavaly pályázott Üllés az ügyfélbarát
és kliensközpontú ügyintézés hatékony-
ságának növelése érdekében, ám pályá-
zatukat elõször forráshiány miatt nem tá-
mogatták. Idén azonban november végéig
megvalósul az öt település szociális terü-
leten dolgozóit érintõ program – tájékoz-
tatta a Térségi Tükröt Nagy Attila. Üllés
polgármesterétõl megtudtuk, hogy For-
ráskút, Pusztamérges, Ruzsa, Zákányszék
és Üllés konzorciumi együttmûködés
keretében valósítja meg a programot. „A
képzés célja elsõsorban új ismeretek átadása és a
munkaerõ piaci reintegráció segítésére. Az
önkormányzatok szociális területén dolgozó
munkatársai szakmai és módszertani ismerete-
ket kapnak, ezzel alapozva meg az ügyfélbarát
ügyintézést, majd pedig a szociális hálózat kia-
lakítását” – tájékoztatott Nagy Attila. A
nyertes pályázat azonban nem kizárólag a
képzést foglalja magában, hiszen ennek
jóvoltából egy épületrészt is felújítottak,
melynek eszközei és kialakítása ideális a
program lefolytatásához.
A képzés két részbõl áll, augusztusban
három napos tréninget tartottak a részt-
vevõknek, a projekt második részeként
ebben a hónapban szintén kétszer három

napos oktatást szerveztek. „A képzés ezen
része esetkezelésre felkészítõ tréning volt,
melynek célja az önismeretet segítõ gyakorlatok
és a szakmai módszertani ismeretek elsajátítása,
a segítõ beszélgetés és az esetmegbeszélés
területén” – tájékozatott a polgármester.

Mindez kiegészül a munkaerõ-piaci
ismeretek elméleti és gyakorlati oktatásá-
val is. A megszerzett tudás és tapasztalat
segítségével képesek lesznek a szociális
szakemberek a hatékonyabb esetkezelésre
és problémamegoldásra. H.I.

Üllés pályázati sikere öt települést érint

Szociális szakemberek képzése

A Megegyezés címû Gyurcsány-program oktatásra vonatkozó részével egyet ért Sándor
Klára, az SZDSZ oktatási és tudományos bizottságának alelnöke. A miniszterelnök prog-
ramját azonban összességében ad hoc ötletek gyûjteményének tekintették a szabaddemok-
raták.
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Éppen 25 éve dolgozik Józsáné
Bánhidi Márta a domaszéki
általános iskolában – árulta el a
Térségi Tükörnek. 2002-tõl

igazgatóhelyettesként is tevé-
kenykedett, majd tavaly az elõ-
zõ intézményvezetõ mandátu-
mának lejártakor megpályázta

az igazgatói állást. Akkor zaj-
lott a röszkei és domaszéki in-
tézmények társulása, akkor egy
évre Józsáné Bánhidi Mártát
bízták meg a társult intézmény
igazgatói teendõivel. Idén nyá-
ron pedig újabb öt évre bizal-
mat szavaztak neki.
A két település óvodáinak és általá-
nos iskoláinak az integrációja hosz-
szú, sok papírmunkával járó folya-
mat volt – mondta el lapunknak
Józsáné. Az intézményvezetõ
kifejtette, hogy törekedtek az
egyes intézmények sajátosságai-
nak, hagyományainak megõrzé-
sére, csak ott változtattak, ahol
az a fejlõdést szolgálta.

„Egymás pedagógiai programjá-
nak a megismerése is fontos lépés
volt. Összességében jó hangulatban
telt az elmúlt egy évünk” – össze-
gezte a társulás létrejötte óta
eltelt idõszakot.
A következõ öt évvel kapcsolat-

ban az intézményvezetõ el-
mondta, hogy a domaszéki
iskola bõvítése egyre sürgetõbb,
hiszen hiába vannak terveik, ha
nincs hely, ahol a programok
megvalósíthatóak lennének. „A
társulás további három intézményé-
ben is elsõdlegesen a tárgyi feltételek
javítása szerepel a terveink között”
– fogalmazott Józsáné Bánhidi
Márta.
A hangulat javult a Domszék-
Röszke ÁMK-ban az igazgató
szerint, és a szülõktõl is pozitív
visszajelzések érkeznek többnyi-
re. Az igazgatónõ úgy látja,
hogy sokat elárul az is például,
hogy az adók 1 %-os felajánlása,
illetve a jótékonysági bál bevé-
tele jelentõsen nõtt az elmúlt
évben.
Ez Józsáné Bánhidi Márta sze-
rint az intézményben dolgozó
kollégák munkájának elismeré-
seként is felfogható. V. A.

Iskolát bõvítene Domaszék

A Kissori és a Gátsori Közösségi Házat is
felújítaná Ásotthalom. Mindkettõre pályá-
zatot nyújtott be a település, hogy az ott élõk
össze tudjanak gyûlni akár egy jóízû beszél-
getésre, illetve azt szeretnék, hogy különbözõ
rendezvények lebonyolítására is alkalmasak
legyenek a közösségi házak.

Petró Ferenc polgármester lapunk kérdé-
sére elmondta, hogy jelenleg egyik közössé-
gi ház sem megfelelõ valódi közösségi
célokra, inkább egy-egy rendezvénynek

adnak otthont. A Gátsori Közösségi Ház-
ban például tanyasi ünnepséget tartanak
minden esztendõben, ami számos érdek-
lõdõt vonz, ezen kívül különbözõ bemu-
tatóknak is otthont ad. Az idei ünnepségen
Petró Ferenc felkérte Nógrádi Zoltánt,
Mórahalom polgármesterét, országgyû-
lési képviselõt, hogy segítse az épületek
felújítását, kísérje figyelemmel a pályá-
zatukat.
„Most szociális helyiségek felújítására tudunk
pályázni. Mind Kissorra, mind Gátsorra 30-35

milliós nagyságrendû pályázatot nyújtunk be” –
mondta el lapunknak Petró Ferenc. A pol-
gármester szerint elõször az épületeket kell
rendbe tenni és fejleszteni ahhoz, hogy a
jövõben ne pusztán egy-egy ünnepi alka-
lommal teljenek meg élettel, hanem egész
évben nyitva tarthassák kapuikat a helyi
közösségekért. Petró Ferenctõl megtudtuk,
hogy novemberre várható a pályázat
elbírálása. Pozitív döntés esetén jövõre meg
is valósulhat a beruházás, mely a gátsori-
akat és Kissoron élõket szolgálja.

Kereken száz esztendeje annak, hogy Pusztmaérgest közigazgatási szempont-
ból önálló településként jegyzik a krónikások. A jeles évfordulón a község
Polgármesteri Hivatala is megszépült, a szüreti mulatságra befejezõdtek a
munkálatok.

Tíz millió forintot nyert DAOP-pályázaton Pusztamérges a hivatali épület
akadálymentesítésére – tájékoztatta lapunkat Papp Sándor. A pol-
gármestertõl megtudtuk, hogy a vizesblokkok felújításán túl nyílászárókat
is tudtak cserélni, illetve festési munkálatokat is végeztek. A rekonstrukció
ráfért az épületre, hiszen mint Papp Sándor elmondta, kolléganõi szerint
legalább három évtizede nem volt jelentõsebb felújítás a hivatalban, mely
egyébként Pusztamérges legrégebbi épületei közé tartozik. A munkálatok
ideje alatt a hivatal udvarán lévõ szolgálati lakásba húzódtak a dolgozók,
de a felújítás alatt is folyamatos volt az ügyintézés. Támogatás nélkül nem
lett volna elegendõ forrásuk a rekonstrukcióra, de mint Papp Sándortól
megtudtuk, folyamatosan figyelik a pályázatokat, melyek zömét kistérségi
szinten nyújtják be. Jelen esetben a Homokháti Kistérség Többcélú
Társulása mûködött közre.
A Polgármesteri Hivatalt többször bõvítették a korábbi évtizedekben, így a
tetõszerkezet felújítása is sürgetõ lenne, ám erre jelenleg nincs forrás. A
polgármester azonban bizakodó, reméli, hogy újabb sikeres pályázatok
révén hamarosan módjuk nyílik a további fejlesztésekre. va

Szépül a hivatal Pusztamérgesen

Közösségi házak felújítása a tanyavilágban

Öt éves idõtartamra, egyhangúlag nevezte ki a Társulási Tanács a
Domszék-Röszke ÁMK igazgatójának Józsáné Bánhidi Mártát. Az
intézményvezetõ lapunknak elmondta, hogy céljaik között a tárgyi
feltételek javítása kiemelten szerepel.

A kistérségi iroda nyertes pályázatából
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Sikeresen továbbjutott egy pályázat elsõ fordu-
lóján Forráskút Önkormányzata, melynek célja
általános iskolájuk felújítására. Elsõdlegesen
egy új sportcsarnokot építenének, de különbözõ
csoportszobákat is kialakítanának.

A Dél-alföldi Regionális Operatív Program-
hoz benyújtott pályázat keretein belül az álta-
lános iskola épülete több tekintetben is meg-
újulna. A kétfordulós pályázat elsõ felén sike-
resen túljutottak a forráskútiak. A megnyer-
hetõ támogatási összeg 200 millió forint,
melyhez az önkormányzat közel 30 millió
forint önerõt biztosít majd.
A pályázat keretei között az iskola épületének
teljes felújítása megtörténhet. Mozgássérül-
tek számára is megfelelõ, illetve info-kommu-
nikációs, tehát a látás- és hallássérültek számá-

ra is igénybe vehetõ akadálymentesítést ter-
veznek, illetve új csoportszobákat is kialakíta-
nak.
Nyílászárókat is cserélnének méghozzá költ-
séghatékony, természetes anyagokat elõnyben
részesítõ, a meglévõ nyílászárókat hasznosító
úgynevezett „tokba-tok” technológiával.
A Kistérségi Iroda által megírt projekt elsõd-
leges célja egy új sportcsarnok létesítése a
régi, egészségre káros, életveszélyes állapotú
tornaterem helyett.
A projekt keretei között oktatási célokat is szol-
gáló fásítás és zöldterület rehabilitáció, egyéni
képességfejlesztést lehetõvé tevõ fejlesztõ
kialakítása, valamint az alapkompetenciák és
ismeretek megszerzését, a tanulók kulcskom-
petenciáinak fejlesztését támogató eszközök
beszerzése is szerepel. Kuklis Nikoletta

25,5 millió
Közel 25 és fél millió forint érkezik
2008-ban Zákányszékre a pályázatokon
nyert támogatásokból. Az intézmények
korszerûsítésére, fejlesztésére az önerõ-
vel együtt így több mint harminc millió
forintot fordítanak a településen.

A zákányszéki önkormányzat a megle-
hetõsen szûkös anyagi lehetõségeinek
kiegészítésére állandóan figyelemmel
kíséri a pályázati lehetõségeket, felhívá-
sokat. Önállóan, vagy a kistérség többi tele-
pülésével közösen folyamatosan nyújtanak
be pályázatokat településfejlesztésére, intéz-
mények korszerûsítésére fordítható pénzek
elnyerésére – tájékoztatta lapunkat Ma-
tuszka Antal polgármester.
Részint pályázati támogatásból bõvítik és
felújítják a sportcsarnokot, akadálymen-
tesítik a Gondozási Központot. Az elõbbi
célra több mint 13 milliót, utóbbira pedig 10
milliót nyert Zákányszék – tudtuk meg
Matuszka Antaltól.
A sportcsarnok átadása óta még festési
munkálatokat sem tudtak elvégezni az
épületen, így nagyon jól jön a támo-
gatás, amibõl a padló felújítására,

valamint az elektromos hálózat isko-
lától történõ leválasztására is jut forrás,
továbbá egy 100 négyzetméteres szer-
tárral is bõvül a létesítmény.
Az ifjúsági referens munkájára nagy
szükség van a településen, akinek fog-
lalkoztatására szintén nyertek támo-
gatást. Olyan pályázaton is sikerrel
szerepelt Zákányszék, melyhez nem
volt szükség önerõre. Az iskola köte-
lezõ eszközbeszerzésére, valamint mû-
ködési kiadásaira másfél millió forintot
tudnak fordítani, ami a mûvészeti isko-
la jó minõsítésének köszönhetõ.
Hozzávetõleg 25 millió forint biztosan
érkezik a településre, mely része
annak a 100 millió forintnak, amit
Nógrádi Zoltán országgyûlési képvi-
selõ lobby tevéknysége révén jut a
kistérségbe. További 200 milliós tá-
mogatási igényt tartalmaznak azok a
pályázatok, melyek elbírálására még
várnak a zákányszékiek. va

Egy évszázadnyi múlt

200 milliós remény

Száz éves a legidõsebb ásotthalmi lakos. Kispéter Ferencné, aki kereken egy évszázada
látta meg a napvilágot Juhász Erzsébet néven Szegeden jelenleg Ásotthalmon, a
Gondozási Központban lakik. Századik születés napja alkalmából a Központ vezetõje és
munkatársai virágcsokorral és tortával köszöntötték Õt, mint Ásotthalom legidõsebb
asszonyát.
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Mint már arról korábban beszámoltunk a
Homokháti Önkormányzatok Kistérség-
fejlesztési Társulása pályázatot nyújtott be
„Homokháti Önkormányzatok közösségi közleke-
déshez kapcsolódó összehangolt infrastruktúra-
fejlesztése” címmel.
A pályázati anyag a mellékletekkel együtt
több mint 1000 oldalas volt, így nem csoda,
hogy a bírálók számára is jelentõs felké-
szülést és kitartást kívánt az anyag áttekin-
tése, szakmai véleményezése.
Mostanra azonban már kijelenthetjük,
hogy a kivételesen nagy anyag kidolgozása
megérte a fáradságot, ugyanis hivatalos lev-

élben kaptunk értesítést arról, hogy a pro-
jektjavaslatot támogatásban részesítették.
Ezt megelõzõen még elõzetes helyszíni
szemlét tartottak. Az ellenõrzés során min-
dent rendben találtak, bizonyos esetekben
még súlyosabbnak is ítélték meg a hely-
zetet, az általunk felvázoltnál. Így több
mint 276 millió forint támogatásra ítélték
érdemesnek a hét önkormányzat (Ásott-
halom, Domaszék, Mórahalom, Pusztamér-
ges, Röszke, Ruzsa, Zákányszék) által
megvalósítani kívánt fejlesztést.
Azonban mint majdnem minden pályázat-
nál, ez esetben is szükséges a pályázónak bi-

zonyos mértékû önerõt vállalnia. A tö-
megközlekedés kiszolgáló létesítmények
fejlesztésére kapott 100 forint támogatás
mellé 18 forintot kell az önkormányzatok-
nak saját költségvetésükbõl kigazdálkod-
niuk. A támogatási szerzõdés megkötése, a
beruházást kötelezõen megelõzõ közbesz-
erzési eljárások lebonyolítása, a tényleges
megvalósítás – kiváltképp egy ilyen komp-
lex, összetett pályázat esetében – rendkívül
sok munkát igényel.
Jelenleg 60 nap áll rendelkezésére a felek-
nek a támogatási szerzõdés aláírására, ezt
követõen kezdõdhet el a projekt kivitele-
zése, jellemzõen a központi és a külterületi
buszvárók felújítása illetve cseréje, buszfor-
dulók kialakítása és aszfaltozása.

Dobó István

276 millió közlekedés-fejlesztésre

A mozgáskorlátozottak, a látás- vagy éppen
hallássérültek, illetve a babakocsijukat toló
kismamák számára sokszor fizikai akadá-
lyokba ütközik az ügyintézés. A Homokháti
Kistérségben most jelentõs fejlesztések való-
sulnak meg, melyek megkönnyítik például a
Polgármesteri Hivatalokba való bejutást.

Az idõs embereknek, mozgássérülteknek,
érzékszervi fogyatékossággal renelkezõknek
lehetõvé kell tenni, hogy állampolgári jo-
gaikat korlátozások nélkül gyakorolhassák.
A gyakorlatban ezt úgy kellene megvalósí-
tani intézményi szinten, hogy a legkevesebb
akadályoztatással, és a legkevesebb segítség
igénybevétellel tudják elérni, illetve igény-
be venni szolgáltatásainkat.
Sok közintézményt jelenleg csak lépcsõ-

kön lehet megközelíteni, így nem biztosí-
tott a mozgáskorlátozottak, a babakocsival
közlekedõ kismamák bejutása, közlekedése
az épületen belül. Probléma az is, hogy
nem tudnak tájékozódni a hallás-, valamint
a látássérültek.
A pályázat adta lehetõségekkel megoldódik
az akadálymentes bejutás a hivatalba, a gon-
dozási központ, a sportcsarnok, az orvosi
rendelõ épületébe, az irodákba. Biztosítva
lesz, hogy a fogyatékkal élõk, a kisgyerme-
kes anyák el tudják intézni saját ügyeiket.
Az Új Magyarország Fejlesztési Terv Dél-
Alföldi Operatív Program keretében való-
sulnak meg a fejlesztések a Kistérség
településein.
Zákányszék Község Gondozási Központ-
jának akadálymentesítési programja

10.000.000 forint összegû támogatásban
részesült. Ugyanennyi támogatás ítéltek
meg Pusztamérgesnek, ahol a Polgármes-
teri Hivatalt akadálymentesítették. Szin-
tén 10 milliót kapott Öttömös, ott az orvosi
rendelõt fejlesztik az összegbõl. A Polgár-
mesteri Hivatal komplex akadálymen-
tesítése Ruzsán szintén 10 milliós támo-
gatásban részesült. Az „Akadálymente-
sítés Ásotthalom Intézményeinél” címmel
benyújtott pályázaton belül a Polgármes-
teri Hivatal akadálymentesítésére a tele-
pülés az elõbbieknél valamivel keveseb-
bet, 9.213.235 forintot kapott. A mórahal-
mi Móra Ferenc ÁMK sportcsarnokának
akadálymentesítése a Homokháti Kistér-
ségben élõk integrációjáért 9.900.000 fo-
rint támogatásban részesült. Sáricz B.

Megindult az építkezés Szentesen: még az
idei évben elkészül a régió légimentõ-bázisa.
Magyar Anna, a Csongrád Megyei Közgyû-
lés elnöke, Székely Tamás egészségügyi mi-
niszter, Túri Péter, a Légimentõ Kht. ügyve-
zetõ igazgatója, valamint Szirbik Imre, a
város polgármestere elhelyezte a helikopte-
res leszállópálya alapkövét a szentesi reptér
mellett, a tervezett helyszínen.

Miután megszületett az építkezésre kiírt
pályázat ügyében a döntés, illetve bemutat-
ták a látványterveket, minden készen áll ar-
ra, hogy meginduljon a bázis kiépítése. Ha
a munkálatok a megfelelõ ütemben zajla-
nak, már idén karácsonyra fogadhatja az
életmentõket.
Az Egészségügyi Minisztérium, Csongrád
Megyei Önkormányzata, valamint 24 Dél-
alföldi önkormányzat összefogása nyomán
született megoldás arra, hogy biztosítsák az
anyagi hátteret. A térséget már régóta sújt-

ja a modern igényeknek megfelelõ légibá-
zis hiánya. Románia és Bulgária uniós csat-
lakozását követõen fokozódott a megye
közúthálózatának igénybevétele, sûrûbb
lett a forgalom, s veszélyesebbé is váltak út-
jaink. Ennek következtében halaszthatat-
lanná vált az állomás kiépítése.
Magyar Anna beszédében hangsúlyozta:

„A Dél-alföldi légimentõ-bázis ügye szimbolikus,
üzenete van; az üzenet lényege, hogy a politika
nem csak a versenyrõl szól, vannak helyzetek,
amikor együtt kell mûködnünk.”
A szaktárca nevében Székely Tamás egész-
ségügyi miniszter kiemelte, hogy ez nem-
csak megbecsülést jelent Szentes számára,
hanem feladatokat és kötelezettségeket is ró
a városra. Méltatta a létesítmény fontossá-
gát Szirbik Imre, Szentes város polgármes-
tere, országgyûlési képviselõ is. A beru-
házás teljes összege meghaladja a bruttó 106
millió forintot, ehhez 10 milliót a Csongrád
Megyei Önkormányzat biztosított. V. M.

Akadálymentes a Homokháti Kistérség

Építik a légimentõ-bázist

A Homokháti Kistérségben élõ több ezer embert érinti az a projekt, melyre több mint 270 mil-
lió forint támogatást ítéltek meg közlekedéshez kapcsolódó infrastruktúra-fejlesztésre. Ebbõl
az összegbõl többek között külterületi buszvárókat újítanak fel, illetve cserélnek ki.

Megújul a Homokhátságon a tömegközlekedés

Megszünnek az akadályok
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A bor készítésének nagy hagyományai van-
nak Pusztamérgesen, sokak számára cseng
ismerõsen a pusztamérgesi rizling neve,
amely a homoki borok egyik legelterjed-
tebb fajtája. Ebbõl született az ötlet, hogy
szüreti fesztivált rendezzenek a települé-
sen. Ugyanakkor az egyéb gasztronómiai
élvezeteknek is adózni kívántak, így a szüret
köré szervezõdõ ünnepséget kiegészítették
a falusi turizmus keretében megvalósuló
házi vendéglátásokkal.
Eleinte a falubeli vendégfogadó háziasszo-
nyok saját hajlékukban fõztek a látogatók-
nak, és az ételt udvaraikon szépen terített
asztaloknál tálalták fel. A késõbbiekben
egyre több „külsõs nevezõ” is jelezte igé-
nyét, hogy szeretne a közös kakaspörkölt
fõzésbe bekapcsolódni, így már a templom
melletti területen, bográcsokban készült a
sok-sok finom étel.
„Pusztamérges kis település lévén, erre az ese-
ményre összpontosítja erõit, egész évben ennek az
ünnepségnek van a legnagyobb jelentõssége
közösségünk életében. A község egész lakossága
jelen van ilyenkor, már a szervezés folyamatában
együtt dolgozik a falu apraja-nagyja” - mondta
Papp Sándor polgármester.
A hagyományõrzõ programok mellett he-
lyet kaptak a pusztamérgesi gyermekek és
fiatalok produkciói, valamint meghívott
vendégként Vajda Attila olimpiai bajnok
mesélt pekingi élményeirõl.
A szorgos fõzõcsapatok jókedvvel és tréfál-
kozva készítették az ízletes étkeket, a zsûri

pedig érdeklõdve figyelte a fejleményeket.
„Nagyon tetszik ez a miliõ és fõleg az ötlet, hogy
egy olyan ételt próbálnak visszahozni a divatba,
ami lassan feledésbe merül, aminek az elkészítése
kissé nehézkes. Lehet, hogy pont az ilyen rendez-
vények által tudják újra becsempészni a köztu-
datba ezt a finom fogást” – nyilatkozta Olgyai
András mesterszakács, zsûritag.
A falu önálló közigazgatásának 100 éves

évfordulója alkalmából több tárlat is nyílt a
településen. A volt kis iskola épületében az
érdeklõdõk megtekinthették a helytörténe-
ti kiállítást, valamint a sporttörténetit és a
kisvasút-történetit is. A mûvelõdési házban
pedig pusztamérgesi amatõr festõk mûve-
ibõl nyílt idõszaki tárlat.
„Együtt dolgozunk a település ünnepéért.
Nekünk valójában ez a falunapunk, amely egy
hatalmas együtt-ünneplést jelent, egy olyan egy-
ségnek, olyan kohéziós erõnek a jelenlétét, amely
valamennyiünknek nagyon fontos”- foglalta
össze Sólya Zoltánné rendezvényszervezõ
az ünnepi programsorozat jelentõsségét.

Szabó Kati

A Csongrád Megyei Közgyûlés által alapított legmagasabb
rangú elismerésben, Egyéni Alkotói Díjban részesítették
Kartal József nyugalmazott plébánost, Röszke község díszpol-
gárát. A 88 éves pap egész életével, munkásságával hozzájá-
rult a megye és Röszke település jó hírnevének öregbítéséhez,
tevékenysége példaként szolgálhat Csongrád megye lakossága
elõtt. Az elismerésre Nórgádi Zoltán és Csányi László megyei
képviselõk javasolták az atyát.

„A díjat átvenni számomra nagyon megható élmény volt. Én a
magam munkáját észre sem vettem, nem számítottam soha elismerõ
szavakra, ezért felemelõ érzés volt, hogy ilyen kitüntetést adomá-
nyoztak számomra” – mondta el a Térségi Tükörnek Kartal
atya.
Kartal József 1920 augusztus 5-én született Dunakeszin,
1943-ban tett piarista szerzetesi örök fogadalmat, majd
1944-ben szentelték pappá. 1976-ban nevezték ki Röszke
plébánosának. A közel 30 év alatt, amit ebben a községben
töltött, minden napját az emberekért, a családok boldogulá-
sáért végzett tevékenység kötötte le. Plébánossága idejében
az egyház közösségi épületei megújultak, emellett több fia-
talokból álló közösség létrejötte és irányítása fûzõdik a nevé-
hez. A híveknek minden évben kirándulásokat, zarándok-
latokat szervezett.
„Röszke nevét hallva, mindig örömet érzek, mert azt tapasztalom,
hogy a község szép fejlõdést mutat. Engem az tesz boldoggá, hogy
amikor odamegyek, mindig annak örülhetek, hogy az a munka,
amit mi ott elindítottunk, tovább folytatódik, hogy talán valamit
mégis csináltam, ha a jelenben lehet rá építeni” – fogalmazta meg
a díjjal a kezében a falu egykori plébánosa. Szabó Kati

Ebben az évben a XIII. Szüreti Ünnepre és Kakaspörkölt-fõzõ Versenyre várták a vendége-
ket Pusztamérgesen, ahol Nógrádi Zoltán országgyûlési képviselõ köszöntötte az egybegyûl-
teket. Az idei programkínálatot bõvítették a település önálló közigazgatásának 100 éves
évfordulójára rendezett kiállítások is, melyet a helyi lakosok által rendelkezésre bocsátott
képekbõl, használati tárgyakból és dokumentumokból állítottak össze.

Kakastarély fõtt a bográcsokban

Elismerés Kartal atyának
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Vetõburgonya fajtákat ismerhet-
nek meg az érdeklõdõk, illetve

más, a mezõgazdaságot kiszol-
gáló termékek, szolgáltatások

bemutatója is várja a vendége-
ket. Emellett mind a két napon

veterán autókat, traktorokat és
mezõgazdasági betakarító gé-
peket is kiállítanak. A gyerekek
traktorozhatnak, lovagolhatnak,
kézmûves foglalkozáson vehet-
nek részt. Az elsõ napon ren-
dezik az óriás burgonyák ver-
senyét is, de lehet nevezni még
a legnagyobb káposztákat és az
óriás tököket is.
Szombatra várják a környék
gazdálkodóit, kertészeit, állatte-
nyésztõit, borászait, méhészeit,
kézmûveseit, falusi turizmus
képviselõit, akik bemutathatják
termékeiket.
A tavalyi évhez hasonlóan,
meghirdetik a saláták, az ágyas-
pálinkák versenyét, de lehet
nevezni a legfinomabb házi ké-
szítésû süteményekkel is. A ver-
senyt kóstolással dönti el a kö-
zönség.
Mind a két napon szórakoztató
mûsorszámok színesítik a prog-
ramot, fellép az Estike népdal-
kör, táncol a Fonó Néptánc-
együttes, valamint Toldi hiteles
történetét is láthatja a közön-
ség. A szombati nap végén, a
gazdabálban a DOMIX együttes
húzza a talpalávalót.

A Kiss Ferenc Általános Iskola, Alapfokú
Mûvészetoktatási Intézmény és Napközi
Otthonos Óvoda Ásotthalom Öttömösi
Tagintézményének helyet adó épület
felújítása egy DARFT-LEKI pályázatnak
köszönhetõen valósul meg. Az elnyert
forrás révén lehetõvé vált a helyiségek
belsõ meszelése, valamint a külsõ
tatarozás, továbbá az ajtók és ablakok
cseréje is. Bata Ferenc öttömösi pol-
gármester szerint az óvoda épülete ez
által nemcsak állagában, hanem
esztétikai szempontból is jelentõsen
javul. „Fontos, hogy a gyerekek örömmel és
szívesen jöjjenek óvodába, hogy megtalálják
a jó társaság mellett a külsõ és belsõ környezet
adta harmóniát. Ezért fektettünk nagy
hangsúlyt arra, hogy a szépen kiépített park
és a különféle játszóeszközök mellett az
intézmény belsõ megújítására is törekedjünk”
– nyilatkozta Bata Ferenc polgármester.
Az ovisok napi rendszerességgel elsétál-
nak az épülethez óvónõjük vezetésével,
és együtt veszik szemügyre a változá-
sokat. „A kicsik elmondhatták véleményüket
arról, hogy milyen színû falakat szeretnének,
és le is rajzolhatták ötleteiket ezzel kapcsolat-
ban. Kis közösségünk életében nagyon megha-
tározó mozzanat, hogy megszépül az óvodá-
nk”- mondta a Térségi Tükörnek Veres
Jánosné tagintézmény-vezetõ. Sz. K.

Októberben fejezõdik be az öttömösi óvoda felújítása, erre 4,5 millió forintot nyert a település. A pénz része annak a 100 millió forintnak,
amit Nógrádi Zoltán országgyûlési képviselõ lobby tevéknysége révén jut a kistérségbe. Ennek keretében kicserélik a nyílászárókat, és festési
munkálatokat is végeznek, így a kicsiket õsztõl már egy szebb, barátságosabb és modernebb épület fogadja.

II. Üllési Gazdanapok

4,5 millióból szépül az óvoda

Gazdanapokat szervez az Üllési Önkormányzat, a Zöld-Termék Szövetkezet, az Agróna Szövetkezet és a
Kondor Trade Kft. A rendezvényt október utolsó hétvégéjén tartják az Agróna telephelyén. Az elsõ
napon, október 24-én 10 órától vetõmag forgalmazó cégek területi képviselõi adnak tájékoztatást az új
fajtákról, az idei év termelési tapasztalatiról, növényvédelmi nehézségeirõl.
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Vetõmagbörze

Megnyitotta elsõ pesti márkaboltját
a Mórakert Szövetkezet

„Hatékonyabb termelés növekvõ inputanyag árak mellett?!” alcím-
mel immár hatodik alkalommal szervez vetõmagbörzét a Mórakert
Szövetkezet a Homokháti Gazdasági Tanácsadó Egyesülettel karölt-
ve. Az érdeklõdõket október 18-án várják a mórahalmi sportcsar-
nokba.

A Móra Ferenc Általános és Szakiskola Sportcsarnokában szomba-
ton délelõtt 10 órakor Nógrádi Zoltán, Mórahalom polgármeste-
re, a HOGATE elnöke fogja köszönteni az érdeklõdõket – tájékoz-
tatta a Térségi Tükröt Pónyai Réka, a Mórakert Szövetkezet mar-
keting vezetõje. A szakmai rendezvényen felszólal Máhr András
is. A Földmûvelésügyi és Vidékfejlesztési Minisztérium szakál-
lamtitkára a finanszírozási lehetõségeket fogja áttekinteni elõadá-
sában a kertészeti ágazatra nézve, különös tekintettel a TÉSZ-ek
mûködésére. Ezt követõen a TÉSZ-ek jövõje az Európai Uniós sza-
bályozások keretében címmel Bittsánszky Márton fõtanácsos szól
a megjelentekhez.
A Zöldség-Gyümölcs Fõbizottság elnöke, Kádár András pedig a
hatékonyabb termelésrõl fog beszélni, tekintettel az egyre növekvõ
inputanyag árakra. Pónyai Rékától megtudtuk, hogy a rendezvé-
nyen a szó lesz továbbá az EMVA támogatásokról, beszámolót tart
a SPAR Magyarország Kereskedelmi Kft. ügyvezetõje is, ebéd
után pedig kerekasztal beszélgetésre invitálják a résztvevõket, ahol
szintén a hatékonyabb termelésrõl esik majd szó.
A VI. Mórahalmi Vetõmagbörzét Rácz József, a Mórakert Szövet-
kezet ügyvezetõ igazgatója zárja. HI

A vásárlók eddig csak a hiper- és
szupermarketekben, valamint a
diszkontáruházakban találkoz-
hattak a Mórakert lédig és cso-
magolt termékeivel. A csoma-
golt áruknál könnyû volt a meg-
különböztetés, a lédig zöldség-
gyümölcsnél viszont nem tud-
hatta a fogyasztó, mikor választ
magyar termelõtõl, és mikor az
importált áruból.
Ezért határozott úgy a szövetke-
zet vezetése, hogy kiskereskedel-
mi hálózat hoz létre az ország-
ban. A vevõk - ha ezekben az
üzletekben vásárolnak - bizonyo-
sak lehetnek abban, hogy csak a
magyar termelõk kiváló minõ-
ségû, a „földtõl az asztalig” nyo-
mon követhetõ termelési rend-
szerében elõállított termékeit
találják.
A Mórakert Szövetkezet Csong-
rád megyében már két saját üz-
lettel rendelkezik.
Az elsõ a Szövetkezet telephe-
lyén, Mórahalmon nyílt 2006-
ban, a második pedig egy évvel
késõbb Szegeden.
A közvetlen értékesítés, a keres-
kedelmi közvetítõk kikapcsolá-
sa nem csak kedvezõbb árak-

ban, hanem jó minõségben és
széles választékban is jelentke-
zett.
A Szövetkezet a két, már meglé-
võ üzlet látogatottsága és piacku-
tatási adatok alapján döntött
úgy, hogy kilép a régióból, és
Budapesten folytatja a márka-
bolt-hálózat kiépítését.
A 2008 szeptember 22-én a
VIII. József krt. 14. szám
alatt megnyílt közel 80 négy-
zetméteres üzletben nem csak a
homokháti termelõk zöldség-
gyülmölcseihez juthat hozzá a
betérõ vásárló. Törekedve arra,
hogy magyar termékek jussanak
a fogyasztókhoz többek között a
Móraprizma Salias salátakeveré-
keit, aMagyar Tojás Kft. külön-
féle típusú tojásait, a Jona-Drink
Kft. természetes gyümölcsleveit
és a Gyermelyi száraztésztáit is
megtalálhatják a Mórakert Már-
kaboltban.
A termékválaszték folyamatosan,
az igényeknek megfelelõen bõ-
vül savanyúsággal, szárazáruval,
fûszernövényekkel, természete-
sen lehetõség szerint mind ma-
gyar forrásból.
A zöldség-gyümölcsök minõsé-

gét a Szövetkezet EUREPGAP
minõségbiztosítási rendszere
garantálja, a frissességet a napi
szállítás, a kedvezõ árakat pe-
dig a folyamatos akciók bizto-
sítják.
Szegeden már bizonyított a min-
tabolt. Az immár 1 éves szegedi
mintaboltban naponta 400-500
vevõ fordul meg.
A boltot, miután megismerték,
megkedvelték a vásárlók, mivel
itt mindig friss és mindig ma-
gyar árut lehet vásárolni.
Mindenhonnan, még a távoli
Újszegedrõl is jönnek vevõk, és

számos szegedi vendéglõ tarto-
zik azok közé, akik naponta a
Mórakert-boltból rendelik meg a
zöldséget és a gyümölcsöt.
A bolt reggel 7-tõl délután 5-ig
áll a vásárlók rendelkezésére.
Ez ugyan tízórás folyamatos
nyitva tartást jelent, de még így
is kevés a vevõk szerint, sokak-
nak ugyanis tovább tart a mun-
kaideje.
A tervek közé tartozik azonban,
hogy ha lehetõség nyílik rá,
ugyanitt, Szeged legszebb terén
egy nagyobb helyiségbe költöz-
nek. Pónyai Réka

Szeptember 22-tõl Budapesten is közvetlenül a Szövetkezettõl jut-
hatnak friss termékekhez a vásárlók. A márkaboltban nem csak a
kiváló minõségû, magyar zöldség-gyümölcsök, hanem salátakeveré-
kek, tojás, szárazáru, tészta, aszalványok és savanyúságok is helyet
kapnak.
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Fedett gyermekfürdõ és szauna park kia-
lakítása szerepel abban a pályázatban,
melynek elsõ fordulóján sikeresen túljutott
Mórahalom Város Önkormányzata. A nagy-
szabású baba-mamabarát fürdõfejlesztés
összköltsége 880 millió forint.

Az Erzsébet Mórahalmi Gyógyfürdõ tovább-
fejlesztése érdekében az Új Magyarország
Fejlesztési Terv Dél-Alföldi Operatív Prog-
ram támogatási rendszeréhez pályázott az
önkormányzat. A projekt a kétfordulós pá-
lyázati eljárás elsõ fordulóján már átjutott,
így a homokháti fõvárosban jó eséllyel meg-
valósulhat a tervezett gyermekfürdõ és sza-
unavilág.
A tervezett fürdõfejlesztés konkrét célja az
Erzsébet Mórahalmi Gyógyfürdõ élmény-
szolgáltatásainak bõvítése fedett gyermek-
fürdõ és szauna park létrehozásával. A
térség „gyermek-paradicsomaként” mûkö
dõ fedett részleg, önálló új épületszárny-
ban kapna helyet.
A speciálisan gyermekek számára tervezett
fedett élményfürdõ, családcentrikus jel-
leggel kerül kialakításra, melyben kiegé-
szítõ szolgáltatásként megtalálható lesz a
gyermekfelügyelettel ellátott játszósarok, a

pelenkázó és a szülõi konyha is.
A tervezett beruházás ered-
ményeképpen létrejön egy
több, mint 2.000 m2 hasz-
nos alapterületû új épület,
amelyben 8 új szolgáltatás
kap helyet.
Ezek között megtalálható
lesz a térség kínálatában
egyedülálló szaunapark,
sõt a jégkása kút mellett
egy Kneipp-medenét is
kialakítanak. A létesítmény
azonban teljes kikapcsoló-
dást nyújt a szülõk és nagy-
szülõk számra is, melyet termál
ülõmedence, jacuzzi és a sok-
színû szolgáltatást nyújtó szaunav-
ilág garantál.
A földszinten található szaunaparkban a
finn-, infra-, és arometerápiás szaunák
mellett egy gõzkabint is építenek. A
galéria részben pedig finn-, udvari finn-,
és bio szauna kerül kialakításra pihenõtér-
rel, napozóterasszal.
A beruházás eredményeképpen egy egye-
dülálló, fedett baba-mamabarát fürdõ jön
létre. A fejlesztés hozzájárul az egészségtu-

risztikai kínálat kiszélesedéséhez, újszerû, a
térségben eddig nem alkalmazott well-
ness-jellegû és családbarát szolgáltatá-
sokat kínálva a vendégeknek.

Berta Zsolt
turisztikai referens

Nem áll le a fürdõfejlesztés
a Homokháton

Zákány ellen zákányfû!

Zákányszéki kocsmában
Boldog idõkben, mikor domaszéki tanyáról kerekeztünk Szatymaz
felé, szûkös forintjainkat mindig úgy osztottuk be, hogy betérhessünk
pár fröccsre a zákányszéki kocsmába. Arra tévedõ nem is sejti, hogy
egy csudálatos kocsma van a nyitva lévõ kiskapu mögött, nagy
árnyas udvarral, bádogpulttal, vasasztalokkal, derék helyiekkel.

Mostanában megint arra jártam, s behívtam kedvesem is, aki nem
is értette, hová megyünk, hisz’ még cégér sincs kinn, a kocsma
nevét is csak egy kis papíron találtam, meg, de már el is felejtet-
tem. (No nem köll riadóztatni az adórendõrséget, minden hivata-
los..!). Szóval minden békebeli, tán ötven éve mûködik, s bár olyan
rég nem voltam még ott, de sok minden nem változott. Lehet,
valaki szemében ez borzalmas, s be sem tenné oda a lábát, mi vi-

szont remekül éreztük magunkat a kockás terítõs éteremben – csak
most vettem észre, hogy a szürke ajtó mögött, balra a pulttól, az is
van!!! – ahol még kis mosdó is volt tükör alatt. Lehettem volna ‘70-
ben is akár. S mér jó ez nekem? Mer’ átalakíthatták volna a legol-
csóbb nagyáruházi metlachival, diszperzittel, mûanyag asztallal,
olcsó, csúnya festményekkel, barátságtalan kiszolgálással, drágább
fröccsel. De Istennek hála, nem tették meg ezt a lépést, amit más
kocsmák minta kötelezõnek találnának. Így megmaradt a páratlan
hangulata, és jobban esik az ottlét, nem úgy, mint annyi igényte-
lenül, ízléstelenül felújított kocsmában. (Még szerencse, hogy a le-
gendás, 170 év után bezárt szegedi Sárkányból leányszállás lött,
nem valami modernkedõ rideg valami. Azért ez utóbbi fennmarad
akkor is, mikor kocsmabútorai már odaát lesznek is, hisz látható a
Múzeumban Zoltánfy István festményén, s ez a kép díszíti Temesi
Ferenc Por címû regényének fedelét is.)
Így hát becsüljük meg a zákányszéki kocsmát és még fennmaradt
társait s élvezzük ki, amíg lehet, amíg a tulaj bírja, vagy míg vala-
mi szörnyû szabványt rá nem kényszerítve, be nem zárja! Isten
áldja mög! Görgényi Gábor
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Október 4.

Assisi Szent Ferenc napja

1181-ben született Assisi-
ben. A ferences rend mega-
lapítója, aki az evangéliumi
szegénységet hirdette Ha
ezen a napon ültettek kotlót,
nyírfaágat tettek a fészekbe,
hogy a csirkék el ne pusz-
tuljanak. Úgy gondolták, a
nyírfaág mindaddig, míg a
csirkék ki nem kelnek, meg-
védi õket az ártó, gonosz
hatalmaktól.

Október 15.

Teréz napja

Szent Teréz a 16. század-
ban élt. Ez a nap sokfelé a
szüret kezdete. Egerben
Teréz-szedés a neve. A
Bánságban és Bácskában
asszonyi dologtiltó nap volt,
amikor nem moshattak és
kenyeret nem süthettek.

Október 20.

Vendel napja

A legenda szerint Szent
Vendel a 7. században élt ír
királyfi volt, remetéskedett,
majd egy birtokoshoz sze-
gõdött, annak nyáját elle-
nõrizni. A jószágtartó gaz-
dák és pásztorok védõszent-
jükként tisztelték. Ha állat-
vész ütött ki, azt mondták
Vendel viszi az állatokat. E
napon nem fogták be a
jószágot és vásárra sem
hajtották.

Október 21.

Orsolya napja

A hajdúböszörményi pász-
torok úgy tartották, ha ilyen-
kor szép az idõ, akkor az
karácsonyig meg is marad.
Úgy vélték, amilyen Orso-
lya-napkor az idõ, olyan lesz
a tél.

Október 26.

Dömötör napja

A keleti egyház kedvelt
szentje, a 4. században a
nagy keresztényüldözések
idején vértanúhalállal halt
meg. Az ország keleti
felében õ volt a juhászok
pártfogója. A Dömötör-napi
hideg szelet a kemény tél
elõjelének tartják.

Október 28.

Simon - Júdás napja

Hegyalján ilyenkor kezdték
a szüretet. A szüreti szoká-
sok a szõlõszedés utolsó
napjához kapcsolódnak.
Közvetlen a szüret után
gyakori a szüreti felvonulás,
majd az ezt követõ bál. A
szüret idõpontja a 18-19.
században valamilyen jeles
naphoz kötõdött.

Október
Október 1.

Idõsek Világnapja

Az ENSZ közgyûlése 1991-
ben e napot az idõsek világ-
napjává nyilvánította.

Október 1.
Zenei Világnap

Az UNESCO Nemzetközi
Tanácsának határozata
alapján 1975 óta ünne-
peljük.

Elsõ vasárnap

Állatok világnapja
1991 óta tartják
Magyarországon.

Október 6.

Építészek világnapja

Október 6.
Aradi vértanúk napja -
Nemzeti gyásznap

Október 15.
A látássérültek nemzetközi
napja

Célja a közvélemény figyel-
mének felhívása a vakok és
gyengénlátók sajátos hely-
zetére, keresve gondjaik
megoldásának lehetõségeit,
a társadalomba való
széleskörû és teljesebb
értékû beilleszkedés útját.

Október 17.
Szegénység elleni
küzdelem világnapja

1992-ben nyilvánította azzá
az ENSZ. A világnap gon-
dolata Joseph Wresinszky
atyától, a Segítség Minden-
fajta Nyomorúság Elleni
Negyedik Világmozgalom
(ATD) alapítójától szár-
mazik. Magyarországon
1996-tól emlékeznek meg a
világnapról.

Jeles napok
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Hírek röviden
Dorozsma
Dégi István festõmûvész képeibõl nyí-
lik tárlat a mûvelõdési házban október
17-én, pénteken 17 órakor.
Folytatódnak a Dorozsmai Kávéházi
Esték. Október 22-én, szerdán 17 óra-
kor „ACSAI LAJOS fuvarozó” címû fil-
met tekinthetik meg, mely után beszél-
getés lesz Révész Zsolttal.

Ásotthalom
Az ásotthalmi Gondozási Központ
szeretettel meghív mindenkit novem-
ber 15-én 18 órára a sportcsarnokban
tartandó jótékonysági báljára. A ren-
dezvény bevételét az intézmény által
ellátottak javára fordítják.

Zákányszék
A zákányszéki sportcsarnokban októ-
ber 18-án, szombaton 14 órakorKistér-
ségi Nyugdíjas Találkozót rendeznek.

Változik a miserend a zákányszéki tem-
plomban, ezentúl a szentmiséket hét-
köznap 17 órakor, szombaton 17.30-kor,
vasárnap pedig 8.30-kor és 10 órakor
tartják. Emellett egész októberben az
esti misék elõtt rózsafûzért imádkoznak,
a mise után pedig litánia lesz. Október
19-én a zákányszéki templomban Misz-
sziós vasárnapra várják a híveket.

Pusztamérges
A pusztamérgesi szentmisék kezdõpont-
jai nem változtak, tehát azok változat-
lanul pénteken 16 órakor, vasárnap
pedig 8.30-kor kezdõdnek.

Röszke
Röszke Község Egészségvédõ Egyesü-
lete az Egészséges Településekért Ala-
pítvány idei Egészségterv pályázatán
679.000 forint támogatásban részesült.
Az összegbõl település Közösségi Házá-
ban egy konditermet alakítanak ki, ba-
ba-mama játszóházat és ifjúsági party
játszóházat.


